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جوابیه شرکت مادر تخصصی 
تولید نیروی برق حرارتی به روزنامه مردم سالاری

مدیر کل دفتر روابط عمومی  و امور بین الملل شرکت مادر تخصصی تولید نیروی 
برق حرارتی در پاســخ به انتشار گزارش در روزنامه مردم سالاری با عنوان »مهر 
تایید مجلس پای مازوت سوزی« در روز چهارشنبه 7 تیر ماه 1402 جوابیه ای 

به روزنامه ارسال کرده است که به شرح زیر است: 
در بخشــی از گزارش مذکور به مساله کمبود 12 هزار مگاوات برق اشاره شده 
است. با توجه به مشکلات زیربنایی اقتصاد صنعت برق که با اعمال تحریم های 
ظالمانه بر کشــورمان تشدید شده اســت، ناترازی تولید و مصرف در شبکه در 
ســال های اخیر افزایش یافته است. چراکه میزان تقاضا به طور سالانه و تقریبا 
مستقل از نرخ رشد اقتصادی کشور، به طور متوسط رشدی حدود 4.5درصد را 
ثبت کرده؛ در حالیکه احداث نیروگاه های جدید ماهیتاً نیازمند سرمایه گذاری 
با نرخ های جهانی است. با این حال، وزارت نیرو همواره سعی بر تامین حداکثری 
تقاضای برق مردم را داشته و در این زمینه از هیچ تلاشی فروگذار نکرده است. 
اما ناترازی برق موجود که طی چندین سال ایجاد و رشد داشته، به یکباره قابل 
رفع نبوده و مستلزم صرف زمان و هزینه خواهد بود.در این راستا، نتیجه تلاش 
صنعتگران برق، جبران بخشی از این ناترازی در سال 1401 نسبت به سال قبل 
از آن بوده است: در سال 1401 نسبت به سال 1400، ظرفیت نامی نیروگاه های 
کشور از حدود 87هزار مگاوات به حدود 91هزار مگاوات، و توان تامین شده در 
لحظه پیک با رشــد 8.5درصدی، از 55هزار مگاوات به حدود 60هزار مگاوات 
رسیده است. این در حالیست که حداکثر تقاضا در همین بازه از 67هزار مگاوات 
به حدود 70هزار مگاوات افزایش یافته اســت. لذا مقایســه مقادیر فوق اگرچه 
نشــان دهنده رفع ناترازی تولید و مصرف در شــبکه نیست، اما بیانگر کاهش 
این ناترازی از 12هزار مگاوات به کمتر از 10هزار مگاوات در لحظه پیک شبکه 
می باشــد. در حوزه برق تجدیدپذیر نیز احداث10 هزار مگاوات نیروگاه جدید 
شــروع شــده که کار گســترده و فراگیری در این بخش در حال انجام است. 
تداوم این اقدامات طی سال های آتی از طریق سرمایه گذاری مناسب در بهینه 
ســازی و افزایش بهره وری مصرف برق، احداث نیروگاه های جدید، بهسازی یا 
جایگزینی نیروگاه های فرســوده و مدیریت مصرف می تواند منتج به رفع کامل 

ناترازی مذکور گردد.
درخصوص مصرف مازوت در نیروگاههای حرارتی، همانگونه که بارها نیز عنوان 
شده است، این سوخت به عنوان سوخت دوم نیروگاه های بخاری در صورت قطع 
شــدن سهمیه گاز نیروگاه ها از سوی وزارت نفت، مورد استفاده قرار می گیرد و 
نیروگاه های حرارتی نقشی در انتخاب نوع سوخت مصرفی نداشته و تنها دریافت 
کننده سوخت تحویلی ازســوی وزارت نفت هستند. امید است مازوت تصفیه  
شده با کمترین میزان آلودگی گوگرد در اختیار نیروگاه های حرارتی قرار گیرد 
تا در صورت قطع سهمیه گاز و در مواقع بحرانی قادر به استفاده از آن و تولید 

برق برای هم وطنان گرامی باشیم. 
 ذکر این نکته ضروری اســت که تعداد نیروگاههای تامین کننده برق شــبکه 
کشــور تعداد 109 نیروگاه می باشد که تنها 16 نیروگاه از این تعداد نیروگاهها 
بخاری بوده که از این تعداد تنها 14 نیروگاه در صورت عدم تخصیص گاز توسط 
وزارت نفت با ســوخت مازوت به عنوان سوخت دوم قابلیت بهره برداری دارند 
که از این میان نیز استفاده از سوخت جایگزین در 2 نیروگاه به دلیل ملاحظات 
زیســت محیطی پلمپ شده و سالیان متمادی است که به صورت تک سوخت 
بهره برداری می شــوند. در ســال های 1401 و 1402 به استناد سامانه ثبت و 
پایش مصرف ســوخت نیروگاهی که مورد توافــق دو وزارت خانه نفت و نیرو 
می باشــد، از میان 109 نیروگاه شبکه برق تنها 10 نیروگاه به ترتیب به میزان  
18 و 12 درصد از ســوخت مازوت در ســبد سوختی خود استفاده کرده اند. به 
بیان دیگر در ســال 1402 حدود 6 درصد  نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
مازوت کمتری مصرف گردیده است. شایان ذکر است که سهم مازوت مصرفی 
در ســبد سوختی کل نیروگاه های کشور در سالهای 1401 و 1402 به ترتیب 

6 و 3 درصد می باشد.

با همکاری بنیاد ۱۵ خرداد
 اطلس ملی جامع پویای جمعیت تهیه می شود

 اطلس ملی جامع پویای جمعیت برای راهبری به هنگام و موثر طرح های کلان 
جمعیتی کشــور تهیه می شــود. حمیدرضا علیان زادگان، مدیرعامل بنیاد 15 
خرداد ســتاد اجرایی فرمان امام ضمن اعلام این خبر تاکید کرد: تهیه و تدوین 
یک اطلس جامع و پویای جمعیتی برای اســتفاده در کارویژه های کلان و بین 
بخشی حوزه جمعیت و رفع تهدیدهای ناشی از سالمندی جامعه ایران ضروری 
اســت.مدیرعامل بنیــاد 15 خرداد که به همراه معاونین این بنیاد از ســازمان 
نقشــه برداری بازدید می کرد، از همکاری با این ســازمان و سایر دستگاه های 
اجرایــی در این حوزه خبر داد و افزود: بــا همکاری و هم افزایی میان بنیاد 15 
خرداد ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(، سازمان نقشه برداری کشور و دیگر 
ســازمان های ملی مرتبــط، اطلس ملی جامع پویای جمعیت تهیه  می شــود. 
علیان زادگان خاطرنشــان کرد: این اطلس به شــکل پویا و برخط خواهد بود و 
شــاخص های کاربردی برای راهبری کلان طرح های جمعیتی نیز در آن لحاظ 
خواهد شــد.وی خاطرنشان کرد: این اطلس می تواند نقش بزرگ و مهمی را در 
شــناخت اندازه و رشــد جمعیت، ترکیبات و تحولات جمعیتی، ساختار سنی، 
ازدواج و طلاق، نیروی کار و اشــتغال ایفا کنــد.  مدیرعامل بنیاد 15 خرداد با 
اشاره به فعال شدن دبیرخانه جایزه ملی جمعیت اظهار داشت: بنیاد 15 خرداد 
به موجب مصوبه شورای مرکزی جایزه ملی جمعیت، به عنوان پایگاه اصلی اتاق 
وضعیت جمعیت کشور انتخاب شده است. علیان زادگان تصریح کرد: پیرو تاکید 
معاون محترم رییس جمهور در حوزه زنان و خانواده در آیین رونمایی از نسخه 
جدید اطلس جمعیت کشور، اطلس ملی جامع پویای جمعیت باید هر چه زودتر 
آماده و در اختیار ســازمان های متولی جوانی جمعیت در کشور قرار گیرد.علی 
جاویدانه، رییس سازمان نقشه برداری نیز در این دیدار با تاکید برسرعت بخشی 
به عملیاتی شدن نتایج کارگروه مشترک هم افزایی با بنیاد 15 خرداد در تدوین 
اطلس ملی جامع پویای جمعیت افزود: در سال  های اخیر نرخ باروری در کشور 
سیر نزولی داشــته و به پیش بینی مرکز آمار، متوسط نرخ رشد جمعیت ایران 
در دهه آینده به یک درصد خواهد رســید که رقمی نگران کننده است.جاویدانه 
تاکید کرد: این اطلس می تواند بهترین ابزار برای سیاســت گذاری و برنامه ریزی 

در حوزه جمعیت باشد.

رفع تصرف از ۱۰ هکتار اراضی
 و ساخت و ساز غیرمجاز در منطقه ۱۹

شــهردار منطقه 19 گفت: در راستای مقابله با ســاخت  و سازهای غیرمجاز و 
جلوگیری از گسترش ساختمان های نا ایمن و پرخطر، 170 طبقه ساختمان که 
در ناحیه3 این منطقه غیرقانونی احداث شده بود، تخریب شد.به گزارش روابط 
عمومی شهرداری منطقه 19، تورج فرهادی ضمن تأکید بر شناسایی، پیشگیری 
و جلوگیری جدی از ســاخت و ســاز غیرمجاز در اراضی این منطقه گفت: به 
منظور حفظ و حراست از اموال بیت  المال و صیانت از حقوق عامه با اخذ دستور 
قضایی از دادســرای 37 تهران، طی این عملیات از اراضی موقوفه به مســاحت 
10 هکتار که فاقد ســند و  پروانه ساختمانی است، رفع تخلف شد.او ادامه داد: 
همچنین نســبت به رفع تصرف از ساخت و ساز بدون مجوز در 23 ساختمان 
ده، هفت و پنج طبقه جمعاٌ با بیش از 170 طبقه اقدام شد.فرهادی خاطرنشان 
کرد: اغلب این ســاختمان ها در اراضی که کاربری کشاورزی دارند، یا متعلق به 
اوقاف هستند و مجوزی برای ساخت و ساز ندارند، احداث می شوند.او ادامه داد: 
سودجویان اغلب با تصرف زمین  های بزرگ و تقسیم آن به قطعات کوچک اقدام 
به خرید و فروش آن می کنند که خوشــبختانه توانستیم با اقدام به موقع مانع 

تضییع حقوق شهر و شهروندان شویم.

تجلیل از چهار چهره فرهنگی و هنری 
در هشتمین »جایزه هنری غدیر«

هشــتمین جایزه هنری غدیر با تجلیــل از چهار چهره برجســته فرهنگی و 
هنری در پردیس تئاتر تهران برگزار می شــود.به گزارش پایگاه خبری تحلیلی 
فرهنگ و هنر، هشــتمین جایزه هنری غدیر عصر یکشنبه 18 تیرماه به همت 
سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران در پردیس تئاتر تهران برگزار می شود.
علاقه مندان برای حضور در این مراســم می توانند ساعت 20 روز یکشنبه 18 

تیرماه به پردیس تئاتر تهران در بزرگراه امام علی)ع( مراجعه کنند.

جوابیه

خانواده

شهری

خانه های سازمانی شهرداری تهران به چه کسانی واگذار شده است؟

پرونده قطور خانه های بهشت

وزیر بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی:

تمام عواملی که باعث کمبود دارو می شود را در یکی دو هفته اخیر از بین برده ایم

از نبود شغل برای زنان تحصیلکرده تا عدم حمایت از کارگران فصلی زن

پس از تصویب یک فوریت »دســتورالعمل ماده 11 مصوبه 
تعیین تکلیــف املاک واگذارشــده شــهرداری تهران به 
اشــخاص حقوقی و حقیقی« در صحن شورای شهر، قرار 
شده است که موضوع خانه های ســازمانی که از دوره های 
گذشــته مدیریت شــهری به برخی مدیــران و کارکنان 
شــهرداری واگذار شده اســت نیز تعیین تکلیف شود و با 
نظارت شــورای شهر، آیین نامه جدیدی در زمینه واگذاری 
این خانه ها و ســایر املاک شــهرداری تدوین و در آینده 

نزدیک در صحن شورا تصویب خواهد شد.
بــه گــزارش خبرنــگار ایلنــا، در روزهای اخیر شــورای 
اسلامی شهر تهران یک فوریت »دستورالعمل موضوع ماده 
11 مصوبه تعیین تکلیف املاک واگذارشــده شــهرداری 
تهران به اشــخاص حقوقی و حقیقــی« را تصویب کرد و 
بر این اســاس قرار شــد که معاونت فرهنگی و اجتماعی 
شهرداری و ســازمان املاک و مستغلات شهرداری تهران، 
فهرستی از تمام املاک شهرداری را که از سال های گذشته 
به عناوین مختلف در اختیار گروه های فرهنگی و اجتماعی  
و دیگر اشخاص حقیقی و حقوقی قرار داده شده است، تهیه 
کنند و با هماهنگی شــورای شهر درباره تداوم واگذاری یا 
بازپس گیری این املاک و تعیین نرخ اجاره بهای هرکدام از 

آنها تصمیم گیری خواهد شد.
 به عبارت دیگر، قرار شده است که شورا و شهرداری تهران 
در ایــن زمینه آیین نامه جدیــدی را تدوین کنند که باید 
جزئیات آن در صحن شورای شهر تصویب شود. اکنون نیز 
با تصویب یک فوریت مذکور، موضوع تدوین دستورالعمل 
واگــذاری امــلاک و تعییــن وضعیت هرکــدام از املاک 
واگذارشده در دســتور کار شورا و شــهرداری تهران قرار 
گرفته اســت. البته محمدامین توکلی زاده، معاون فرهنگی 
و اجتماعی شهرداری تهران روز یکشنبه 11 تیر 1402 در 
جلســه تصویب یک فوریت این آیین نامه در صحن شورای 
شــهر، تاکید کرد که در دوره کنونی مدیریت شهری، هیچ 
ملک جدیدی واگذار نشده است تا ابتدا دستورالعمل ها در 

شورا تصویب شود. 
واگذاری خانه های سازمانی

 از گذشته انجام می شد و هنوز هم ادامه دارد
مســاله واگــذاری خانه های ســازمانی به برخی پرســنل 
شــهرداری تهران، جزو مســائل مهمی بود که در جلســه 
بررســی یک فوریت دســتورالعمل مصوبه تعیین تکلیف 
املاک واگذارشــده شهرداری در میان صحبت های اعضای 
شورا مطرح شد؛ به نحوی که سید جعفر تشکری هاشمی، 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر که با 
واگذاری خانه های ســازمانی موافق اســت، در آن جلسه 
گفت که »گاهی املاک واگذارشده توسط شهرداری تهران 
مستمسک فضاهای رســانه ای می شوند، اما وقتی موارد را 
بررســی می کنیم، بعضا می بینیم که املاک به عنوان خانه 
سازمانی در اختیار پرســنل قرار گرفته و در نهایت تخلیه 
شده است و این که این اقدام به عنوان جلوگیری از چپاول 

مطرح شود، صورت خوشی ندارد.« 
در همین راســتا از تشکری هاشــمی درباره علت موافقتش 
با واگذاری برخی املاک شــهرداری تهران به عنوان خانه 
سازمانی به پرسنل و فرآیند واگذاری این خانه ها پرسیدیم 
که او نیز در پاســخ به ایلنا گفت: تمام سازمان های دولتی، 
ادارات، نیروهای مســلح و نهادهــای عمومی، امکانی را به 
عنوان واگذاری خانه ســازمانی برای بخشــی از کارکنان 
خود در نظر می گیرند. همین حالا نیز در شهرداری تهران 
تعدادی خانه ســازمانی وجود دارد که براساس اولویت در 
اختیار برخی پرســنل فاقد مسکن شــهرداری قرار گرفته 

است. 
این اقدامی اســت که در گذشته در شــهرداری انجام شده 
است، در حال حاضر نیز انجام می شود و در آینده نیز انجام 
خواهد شــد. وی افزود: شــهرداری تهران بابت خانه های 
ســازمانی که در اختیار کارکنان خود قرار می دهد، مبالغی 
را به عنوان هزینه اقامت دریافت می کند. اما اخیرا تعدادی 
از این خانه ها تخلیه شــده است و مسئولان شهرداری این 
اقدام را به عنوان بازگشت سرمایه های شهر مطرح کرده اند، 
در حالی که واگذاری خانه ســازمانی به کارکنان به معنای 

هدر رفتن سرمایه شهرداری نیست، بلکه این خود پرسنل 
شهرداری تهران هستند که سرمایه آن محسوب می شوند؛ 
بنابرایــن رفع مشــکلات و صیانت از کارکنان شــهرداری 
نوعی سرمایه گذاری محسوب می شود و ما باید برای حفظ 

کارکنان و بهبود وضعیت معیشتی آنان تلاش کنیم. 
خانه های سازمانی به کارکنان شهرداری تهران 

در تمام سطوح واگذار شده است
تشکری هاشمی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: 
پس گرفتن خانه های سازمانی از کارکنان شهرداری تهران، 
کار دشواری نیست، ولی توجه به مسائل کارکنان بخصوص 
در شرایط دشوار معیشتی کنونی و با توجه به مشکلاتی که 
پرسنل تمام دســتگاه ها از جمله شهرداری در زمینه تهیه 
مسکن دارند، کار دشــواری است که شهرداری تهران باید 

انجام دهد. 
به همین دلیل ما نباید پس گرفتن خانه های ســازمانی را 
به عنوان مقابله با فســاد مطرح کنیم و باید نهایت انصاف 
را در حق کارکنان شــهرداری رعایت کنیم. عضو شــورای 
اسلامی شــهر تهران ادامه داد: این طور نیست که خانه های 
سازمانی صرفا به مدیران شهرداری واگذار شده باشد، بلکه 
بخشی از کارکنانی که واجد شرایط دریافت خانه سازمانی 
هســتند، از این امکان بهره مند شده اند. البته طبیعتا تعداد 
خانه های ســازمانی به اندازه تمام پرسنل نیست، بنابراین 
این خانه ها براساس نظام امتیازبندی موجود در شهرداری 
تهران، صرفا به درصد محدودی از کارکنان در همه سطوح 
از مدیران گرفته تا کارمندان جزء واگذار شــده است. این 
موضوع در طول دهه های گذشــته در شهرداری پایتخت 
وجود داشته است و در دهه های آینده نیز غیر از این نخواهد 
بود. وی در ادامه تاکید کرد: خانه های ســازمانی شهرداری 
تهران در تمام ســطح شهر پراکنده است، یعنی از شمال تا 
جنوب و از شرق تا غرب پایتخت در محله های مختلف این 
خانه ها وجود دارد و این طور نیســت که خانه های سازمانی 

شهرداری صرفا در محله های خاصی قرار گرفته باشند. 

دریافت ۵۰ درصد نرخ اجاره بهای روز 
از استفاده کنندگان خانه های سازمانی

ناصر امانی، رئیس کمیته منابع انسانی و تشکیلات شورای 
اسلامی شــهر تهران نیز در پاسخ به سوال ایلنا مبنی بر این 
که خانه های ســازمانی با چه فرآیندی به پرسنل شهرداری 
واگذار می شود، گفت: واگذاری خانه های سازمانی به کارکنان 
شهرداری تهران در دوره های گذشته مدیریت شهری انجام 
شده اســت، به نحوی که برخی املاک شهرداری براساس 
تشخیص شهرداران وقت مناطق از گذشته به بعضی پرسنل 
واگذار شــده است. همچنین قبلا کمیسیونی در شهرداری 
برای این موضوع تشکیل شده بود که دبیری آن را اداره کل 
رفاه شــهرداری تهران برعهده داشــت و در آن کمیسیون 
مقرر می شــد که برخی املاک شهرداری که از آن استفاده 
نمی شــود، به بعضی مدیران و کارکنان واگذار شــود. عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر ادامه داد: واگذاری ها 
با تشــخیص شــهرداران مناطق یا کمیســیون مربوطه از 
دوره های گذشته به شــکل اجاره انجام می شد و هنوز هم 
تعدادی خانه ســازمانی در اختیار برخی مدیران و کارکنان 
شهرداری قرار داد. از گذشته تا امروز معمولا 50 درصد نرخ 
اجاره بهای روز از افرادی که این خانه ها به آنها واگذار شــده 
است، دریافت می شود. البته هیچ گاه عنوان این واگذاری ها، 
در اختیار قرار دادن خانه سازمانی به پرسنل نبوده است، اما 
عملا کاربردی که این گونه واگذاری املاک داشته، واگذاری 
خانه ســازمانی به تعدادی از مدیران و کارکنان شهرداری 
تهران بوده اســت. وی در ادامه اظهار داشت: ادعای مدیران 
کنونی شــهرداری تهران این اســت که در دوره فعلی هیچ 
ملکــی را نه در قالب خانه ســازمانی و نه تحت هیچ عنوان 
دیگری به اشــخاص حقیقی و حقوقی واگذار نکرده اند و به 
دنبال تصویب آیین نامه ای در شورا برای تعیین تکلیف نحوه 
واگذاری و بازپس گیری املاک هستند. همچنین مسئولان 
شهرداری می گویند که در دوره کنونی، تعدادی از خانه های 
سازمانی و سایر املاک شهرداری تخلیه شده است و بخشی 

از 110 ملکی هم که شــهرداری سال گذشته اعلام کرد که 
از افراد پس گرفته است، مربوط به همین خانه های سازمانی 
بوده، یعنی املاکی که از دوره های قبلی به برخی پرســنل 
واگذار شده بود، اما مدیران دوره فعلی صلاح ندانسته اند که 

این املاک همچنان در اختیار برخی افراد باقی بماند. 
امانی با بیان این که با تدوین و تصویب جزئیات دستورالعمل 
مصوبه تعیین تکلیف املاک واگذارشــده شهرداری تهران، 
تکلیف شیوه واگذاری خانه های سازمانی به پرسنل شهرداری 
نیز مشــخص خواهد شــد، عنوان کرد: یکی از مواردی که 
در بررسی و تصویب این دســتورالعمل مورد توجه شورا و 
شهرداری قرار دارد، تعیین تکلیف همین خانه های سازمانی 
اســت و بعد از این اقدام، براساس تصمیم شهردار تهران و 
معاونان ایشان، ممکن است تعداد بیشتری خانه سازمانی به 
پرسنل شهرداری واگذار شود و ممکن است تعداد بیشتری 
خانه سازمانی از افراد پس گرفته شود. البته هر اتفاقی در این 
زمینه رخ دهد، باید با هماهنگی شورای شهر انجام شود و به 
صورت کلی، واگذاری املاک شهرداری تحت هر عنوانی باید 
به تصویب شورای شهر برسد. رئیس کمیته منابع انسانی و 
تشکیلات شورای اسلامی شهر تهران ادامه داد: بعد از طرح 
موضوع بازپس گیری 110 ملک توسط مسئولان شهرداری 
در ســال گذشته، از آنها خواستیم که فهرست کامل املاک 
و مشــخصات افراد استفاده کننده از آنها را به ما اعلام کنند 
که بعد از ماه ها مکاتبه و پیگیری، اخیرا شــهرداری تهران 
این فهرست را به صورت کامل در اختیار اینجانب قرار داده 
اســت و در حال حاضر در حال بررسی این فهرست هستم. 
بعد از پایان این بررسی ها، به صورت شفاف در رسانه ها اعلام 
می کنیم که این املاک در اختیار چه کسانی قرار داشته و به 
چه شکلی و تحت چه عنوانی به آنها واگذار شده است. وی 
در پایان تصریح کرد: بیشتر خانه های سازمانی واگذارشده به 
افراد در دوره فعلی مدیریت شهری تخلیه شده است، البته 
هنوز هم تعدادی خانه سازمانی در اختیار برخی اشخاص از 

مدیران گرفته تا کارکنان وجود دارد.

وزیر بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی گفت: تمام عواملی 
که می تواند باعث شــود که کمبود دارو ایجاد شــود را در 
یکی-دو هفته اخیر کاملًا از بین برده ایم، کمبود 200 قلم 
دارو درســت نیست.بهرام عین الهی در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا، درباره مطرح شدن کمبود 200 قلم دارو گفت: 200 
قلم نیست، چه کســی گفته 200 قلم است؟ تمام عواملی 
کــه می تواند باعث کمبود دارو شــود را در یکی-دو هفته 
اخیر کاملًا از بین برده ایم.وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 

پزشکی خاطرنشان کرد: نخســت این که سازمان برنامه و 
بودجه به طرح دارویار حدود 12 هزار میلیارد در همین دو 
هفته اختصاص داد. عامل دیگر تســهیلات بانک مرکزی و 
بانک  های عامل بود که به بانک ها اعلام شد که به شرکت ها 
تســهیلات و پول دهند که مواد اولیــه دارو را وارد کنند، 
حــدود 30 هزار میلیارد بود. دیگــری میزان ارز ترجیحی 
بوده اســت که به توافق رســیدیم حدود یک ونیم میلیارد 
تومان ارز ترجیحی با نرخ 4 هزار و 200 تومانی داده شود. 

در مــورد عوارض گمرکی 4 درصد بود ســران قوا مصوب 
کردنــد که به یک درصد برســد و دیگــری قانون مجلس 
در رابطــه با  ارزش افزوده بود که معمولا 9 درصد اســت 
امــا در رابطه با دارو و تجهیزات پزشــکی که تولید داخل 
ندارد، تصویب کردند به صفر رســید. وی تاکید کرد: یکی 
از کارهــای خوبی که انجام دادیــم این بود که برای دهک 
4 و 5 حق بیمه را رایــگان کردیم این اقدامات همگی در 
جهت این بوده است که انشاالله به شرکت های تولید کننده 

کمک کند.عین اللهی درباره این که بدهی تأمین اجتماعی به 
بیمارستان درباره بحث کمبود دارو مطرح می شود، عنوان 
کرد: تامین اجتماعی 3 هزار میلیارد تومان از بدهی خودش 
را به بیمارستان ها داده است. وی درخصوص این که این 3 
هزار میلیارد تومان پرداخت بدهی به بانک ها از مقدار همان 
9 هزار میلیارد تومانی که مطرح می شود است، گفت: البته 
می دانید تامین اجتماعی هم شرکت های دارویی دارد که ما 

هم خدماتی داریم و گاهی باهم تهاتر می کنیم.

دختران به دلیــل تعصبات قومی  و قبیله ای و 
مســائل فرهنگی اجازه تحصیل در شهرهای 
اطــراف محل ســکونت خود را نداشــته و با 
توجــه به نبــود مراکز آموزشــی در برخی از 
مناطق دور افتاده و روســتایی مجبور به ترک 
تحصیل می شــوند.به گزارش خبرنــگار ایلنا، 
زندگــی در مناطق مرزی برای مرزنشــینان 
اغلب با مشــکلاتی همچون عبــور گروه های 
قاچاقچی، حضور دسته های بزرگ پناهجویان، 
دوری از مناطــق مرکزی و کمبــود امکانات، 
عدم دسترسی به شــغل مناسب و… همراه 
اســت و البته زنان در این مناطق با مشکلات 
و سختی های بیشتری از جمله ترک تحصیل، 
خرده فرهنگ های قومی و قبیله ای و… مواجه 
هســتند. در همین رابطه چندی پیش بانوان 
فرهیخته حوزوی اهل ســنت در نشســتی با 
عنــوان »زن، تکلیف اجتماعــی، تمدن نوبت 
اســلامی« حضور یافتند که در حاشــیه آن با 
تعــدادی از این زنان درخصوص مشــکلات و 
آســیب هایی که در مناطق مــرزی زنان با آن 

مواجه هستند، گفت وگو کردیم.
بسیاری از بانوان تحصیلکرده 

در حاشیه هستند
ســکینه نارویی مدیرحوزه علمیه خواهران و 

کارشناس آسیب های اجتماعی در بحث طلاق 
و خانواده درباره بیشــترین مشکلات زنان در 
استان سیستان و بلوچستان به ایلنا می گوید: 
بانوان سیستان و بلوچســتان محدودیت های 
زیــادی دارند که در اجتمــاع هم به آن توجه 
نمی شــود. اینکه بانوان حق داشــتن پست و 
مقامی در این اســتان ندارند، جای تأمل دارد. 
بسیاری از بانوان توانمند در این استان حضور 
دارند که می تواننــد در موقعیت های مختلف 
نقش آفرین باشــند، اما بر خلاف توصیه های 
رهبر معظم انقــلاب و توجه ویژه ایشــان به 
بانوان، بسیاری از بانوان سیستان و بلوچستان 
در حاشیه هستند و ما از مسئولان می خواهیم 
که به شایســته سالاری فارغ از جنسیت توجه 
کنند. وی ادامه می دهد: مشکلاتی که بانوان را 
در منطقه ما بیش از همه موارد تهدید می کند، 
این اســت که بانوان و تحصیلات بانوان مورد 
اهمیت قرار نمی گیرد. وقتی یک خانم تحصیل 
کرده است هیچ کمکی برای ایجاد شغل به این 
زن نمی شود و بیشــترین پست های مدیریتی 
در اســتان ما به مردان اختصاص داده می شود 
و به شایسته ســالاری و توانمندی زنان توجه 
نمی شود. این کارشناس آسیب های اجتماعی 
اســتان سیســتان و بلوچســتان خاطرنشان 

می کند: بیشتر زنان به دلیل اینکه تحصیلات 
داشته اما شغلی ندارند، ناامید می شوند و بیشتر 
خانه نشین می شــوند و کمتر زنی واردجامعه 
می شــود. حتی ســوزن دوزی زنان بلوچ اگر 
پشــتیبانی و بیمه می شــد، اقتصاد خانواده ها 
بهتر می شــد، اما با اینکه ســوزن دوزی ملی 
هم شده است باز هم توجهی که باید به زنانی 
که کار سوزن دوزی انجام می دهند، نمی شود. 
نارویی با اشاره به دیگر آسیب های این منطقه 
تصریح می کند: از دیگر آسیب های این منطقه 
ازدواج های تحمیلی اســت گاهــی اوقات در 
خانواده هایی که با مشــکلات اقتصادی همراه 
هســتند دختران کوچک را به مردان با سنین 
بالا می دهنــد. آمار دانش آمــوزان بازمانده از 
تحصیل در اســتان سیســتان و بلوچســتان 
بالاســت، همچنین با کمبود 17 هزار کلاس 
آموزشــی در این اســتان مواجه هستیم. وی 
با اشــاره به وجود تورم و بیکاری در اســتان و 
فشاری که این مسائل به مردم تحمیل می کند 
و همچنین نوســانات  قیمت اجناس گفت: در 
بلوچســتان هرکسی برای خودش یک قیمتی 
می گــذارد و نظارتی از ســازمان های مربوطه 
در این زمینه انجام نمی شــود.  نارویی تصریح 
می کند: همچنین معلم از دیگر استان ها برای 
مــا می آورند، در حالی که معلم باید بومی بوده 
و با منطقه آشنا باشــد. مهمترین موضوع در 
جامعه آموزش است و اگر توسعه و پیشرفت در 
بلوچستان آمار پایینی دارد به دلیل کم توجهی 
مدیرانی اســت که در این منطقه حضور دارند. 
مدیران ناکارآمد باعث بروز مشکلات در منطقه 
ما شده اند که بانوان قربانیان اصلی این جامعه 
هســتند.  مشــکلات زنان در مناطق مختلف 
مرزی متفاوت اســت و در این میان زنانی که 
با تلاش فــراوان در این مناطق موفق به ادامه 
تحصیل شده اند، نمی توانند در منطقه خودشان 

شغل و کار مناســب داشته باشند و مجبور به 
مهاجرت به شــهرهای بزرگ مراکز اســتان ها 

هستند.
مهاجرت زنان تحصیلکرده

 از نقاط مرزی به مراکز استان ها و 
شهرهای بزرگ

لیلا حســینی مدرس دانشگاه و مدرس حوزه 
علمیه کرمانشــاه در این باره به ایلنا می گوید: 
متاســفانه از زنان نخبه در پست های کلیدی 
در اســتان و شهرستان کمتر استفاده می شود 
و این عدم اســتفاده از زنان نخبه بســیار مورد 
توجه قرار گرفته و ابزاری شــده اســت برای 
افرادی که در مقابل جمهوری اسلامی فعالیت 
می کننــد.وی ادامه می دهد: این موضوع باعث 
مهاجرت زنان تحصیل کرده به شهرهای بزرگ 
و مراکز اســتان ها نیز می شــود، چراکه اکثر 
استخدام هایی که در منطقه اورامانات می شود 
با جنسیت مرد است مگر در آموزش و پرورش 
که در حد محدودی از زنان اســتفاده می شود.
این مدرس دانشــگاه درباره سایر آسیب های 
اجتماعــی در منطقه اورامانــات می گوید: در 
مورد آسیب های اجتماعی در منطقه اورامانات 
اســتان کرمانشــاه به دلیل جو مذهبی که در 
منطقه وجود دارد، کم اســت. البته مســئله 
طلاق یکی از موضوعاتی اســت کــه ما با آن 
مواجه هستیم که آن هم ریشه های اقتصادی 
دارد.وی ادامــه می دهد: محرومیت از تحصیل 
در حال حاضر درمنطقه ما پررنگ نیســت. اما 
اگر کودک همسری را ازدواج دختران کمتر از 
18 ســال در نظر بگیریم در منطقه ما وجود 
دارد که در بســیاری از موارد مختوم به طلاق 
می شود البته همانطور که گفتم وضعیت بهتر 
شده است و آســیب هایی مانند محرومیت از 
تحصیل و کودک همســری در ســنین پایین 
بسیار کمتر شــده است که البته باید به نقش 

نهضت سوادآموزی در تحصیل زنان و دختران 
بازمانده از تحصیل اشاره کنم که بسیار کارساز 
بوده است.یکی دیگر از موضوعاتی که زنان در 
برخی از مناطق با آن مواجه هستند، این است 
کــه دختران به دلیل تعصبات قومی و قبیله ای 
و مســائل فرهنگی اجازه تحصیل در شهرهای 
اطراف محل سکونت خود را نداشته و با توجه 
به نبــود مراکز آموزشــی در برخی از مناطق 
دور افتاده و روستایی مجبور به ترک تحصیل 
می شوند. ثریا ذهابی مدیرحوزه علمیه خواهران 
در شهرستان اشنویه در این باره می گوید: برای 
بهبود وضعیت و رفع مشــکلات و آسیب های 
اجتماعی اولین زیربنای ما موضوعات آموزش و 
پرورش است. اما هنوز هم فرهنگ مردسالاری 
در برخــی از مناطق حاکم اســت و زن قدرت 
اختیار از خود را ندارد به ویژه در روســتاهای 
صعب العبــور نبود مراکز آموزش مشــکلات 
بســیاری را ایجاد کرده اســت چراکه به دلیل 
تعصبات و مســائل فرهنگی که وجود دارد به 
دختران اجازه داده نمی شــود برای تحصیل به 
ســایر شــهرهای اطراف بروند البته گروه های 
جهادی در ایــن زمینه فعالیت می کنند اما به 
نظرم کافی نیست.وی با اشاره به سایر مشکلات 
زنان در این مناطق تصریح می کند: ما در این 
منطقه با موضوعاتی مانند ازدواج در ســنین 
پایین که به صورت عشیره ای و طایفه ای بیشتر 
انجام می شود، مواجه هستیم. همچنین از دیگر 
مشــکلات ما در این مناطق  مشکل در ندادن 
ســهم الارث به زنان، طلاق و خودکشی است. 
همچنین باتوجه به اینکه شهرستان های ما در 
مناطق صفر مرزی هستند هرچند فعالیت های 
کشــاورزی و دامــداری صــورت می گیرد اما 
جوابگوی نیاز خانواده نیست و کارگران فصلی 
زن هیچ حمایتی نمی شوند و از بیمه برخوردار 

نیستند.


